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Aan dit nummer werkten mee, 
naast de auteurs:

Thomas Hood 
Jaap Lemstra (illustraties)
Arthur Marquard 

De foto’s zijn gemaakt door de 
auteur van het artikel, tenzij anders 
aangegeven

Het is altijd een beetje afwachten 
wat de inhoud van de Fietsbel zal 
zijn. Zou je een paar redactieleden 
hebben, dan kan je plannen 
waarover je wilt schrijven. Nu 
ben je voor de redactie afhankelijk 
waarover de vaste schrijvers schrijven. 
Gelukkig is er nieuwe aanwas, Arthur 
Marquard en Thomas Hood schreven 
bijdragen en we hebben een nieuwe 
columnist, Yde van der Burgh. Hij 
laat een fiets aan het woord, 
hopelijk volgen nog vele van zijn
beschrijvingen.

De vroegere Fietsburgemeester in 
Den Haag, met zijn succesvolle 
Fietslichtjesparade, is verhuisd naar 
Wassenaar en heeft daar meteen de 
koe bij de horens gevat door van alles 
te organiseren. Op de achterzijde van 
deze Fietsbel treft u zijn aankondiging 
van een Fietsfestival voor jong en oud 
aan. Nu maar hopen dat het mooi 
weer is op die dag.

De bedoeling van de Fietsbel is dat 
het een band geeft met de leden en 
dat het presenteert wat de afdeling 

belangrijk vindt. Dat het daarmee 
een vliegwil is om de verbeteringen 
voor de fietsers te bevorderen en in 
beweging te houden. Dit nummer 
geeft gelukkig weer veel stof om over 
na te denken en onderwerpen om op 
te pakken.

Willem Ruitenberg

Ere wie eer toekomt. Als er 
voldoende ruimte is, maakt de 
gemeente eriets moois van. Dit 
nieuwe fietspad in de Vondelstraat
is breed en wordt nauwelijks 
gehinderd door straatmeubilair. 

Een schuin‐vergevingsgezind‐randje 
maakt het ook prettiger. Het risico 
voor de gemeente is nu wel dat fiet‐
sers zo bewust worden dat het prettig 
fietsen is op een breed fietspad, 
dat ze het elders ook willen.

OP DE VOORPAGINA
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UITNODIGING 
ALGEMENE LEDENVERGADERING  

Datum :  21 juni 2023
Tijd :  19:30
Plaats :  Stayokay, Scheepmakersstraat 27, Den Haag

Agenda:

1. Opening

2. Mededelingen

3. Vaststellen verslag algemene ledenvergadering 

7 december 2022*

4. Bestuurswisselingen

 – Er is een vacature voor penningmeester. Hiervoor  

  is nog geen kandidaat gevonden. Algemeen 

  bestuurslid Leo Staal neemt de taken 

  voorlopig waar.

 – Algemeen bestuurslid Rowdy Boeyink heeft aan  

  gegeven eind 2023 zijn bestuurstaken neer te 

  leggen wegens lang verblijf in het buitenland.

 – Hessel de Jong‐Kishna stelt zich kandidaat als   

  algemeen bestuurslid. Hij kan (wegens vakantie)  

  niet aanwezig zijn; een interview is te vinden in 

  de Fietsbel.

5. Vaststellen begroting 2023*

 – Aangezien het nog niet gelukt is een penning  

  meester te werven, stelt het bestuur voor om 

  voor 2023 dezelfde begroting te hanteren als 

  in 2022. Aangezien zowel aan de inkomsten‐ 

  als aan uitgavenkant geen grote veranderingen   

  worden verwacht, lijkt dit een acceptabele 

  oplossing.

6. Rondvraag

7. Sluiting

*  De stukken zijn te vinden op 

 https://haagseregio.fietsersbond.nl/

Na de korte ALV willen graag met de zaal in de 

gesprek over de Fietsvisie. Tijdens de ALV van decem‐

ber 2022 hebben we als afdeling ingestemd met het 

bestuursvoorstel om een gezamenlijk een fietsvisie 

op te stellen voor de Fietsersbond afdeling Haagse 

Regio. Een 14‐tal actieve en betrokken leden kwamen 

vervolgens bij elkaar om over het proces, de inhoud 

en tijdlijn beslissingen te nemen. Dit resulteerde in 

het formuleren van veertien belangrijke deelonder‐

werpen, zoals fietsveiligheid, infrastructuur en het 

stimuleren van fietsen. De werkgroep Fietsvisie stelde 

vervolgens een uitgebreide enquête op die onder zo‐

wel leden als niet‐leden werd verspreid via de Fietsflits 

en social media. Op het moment van schrijven hebben 

zo’n 100 mensen de enquête ingevuld. Was u er één 

van, heel erg bedankt!

Van alle respondenten was 60% lid van de fietsersbond 

en 40% (nog) geen lid. Vrijwel iedereen die de enquête 

invulde gebruikt elke dag de fiets. De voornaamste 

reden: woon‐werk vervoer. Driekwart van de respon‐

denten heeft een ‘gewone’ stadsfiets en één op de vijf 

een elektrische fiets. Verder werd het weer en drukte 

op het fietspad als voornaamste reden genoemd 

om niet vaker de fiets te pakken. Er werden ook veel 

suggesties gedaan voor het verbeteren van fietsin‐

frastructuur, die we zeker gaan meenemen in ons 

voorstel op 21 juni.

We hopen verder nog op input van onze leden tijdens 

de volgende ALV op 21 juni waar we een concept tekst 

willen presenteren. Hopelijk tot dan!

Rowdy Boeyink & Leo Staal 

namens de werkgroep Fietsvisie

Stuur uw reactie of bijdrage 
voor het volgende nummer 
voor 15 oktober 2023 naar 
fietsbel.denhaag@gmail.com. 21 juni 2023
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we vinden het principe onvoldoende 
terug in herinrichtingsplannen; de 
auto krijgt toch nog vaak voorrang 
boven de andere weggebruikers.
We hebben recent in Rijswijk de 
hoofdfietsroutes gefietst en de knel‐
punten geïnventariseerd. Helaas is het 

in april geplande overleg waar wij deze 
knelpunten met gemeenteambtenaren 
zouden bespreken uitgesteld. Wel 
hebben we met enkele leden van de 
fractie van GroenLinks langs een stuk 
van de hoofdfietsroutes gefietst, de 
knelpunten besproken en standpun‐
ten uitgewisseld m.b.t. mobiliteit, de 
plaats van de fiets en het gebruik van 
de openbare ruimte.

Joleen Weststeijn
Voorzitter onderafdeling Rijswijk

uitnodiging voor een gesprek met de 
nieuwe wethouder Armand van de 
Laar (D66) en een fietsafspraak met 
de fractie van GroenLinks.

De afspraak met de wethouder heeft 
inmiddels plaatsgevonden. We hebben 
o.a. het gebruik van de ruimte 
aangekaart. De tarieven voor 
autoparkeervergunningen zijn laag 
en zelfs voor de tweede en volgende 
auto’s niet hoger. Fietsparkeren in 
Rijswijk is al jaren een probleem, m.n. 
in de winkelgebieden en de oude 
wijken. Ook de luchtkwaliteit is een 
bron van zorg. T.a.v. onze wens om 
de Beatrixlaan te ondertunnelen staan 
zelfs de autopartijen aan onze kant 
maar dat is helaas weer jaren uitgesteld.

In dit kader is ook de herinrichting 
van de Geestbrugweg een probleem. 
Wanneer de woningbouwplannen in 
de Binckhorst worden gerealiseerd 
kan dat grote gevolgen hebben 
voor de verkeersdrukte op de 
Geestbrugweg en de Haagweg. 
Er wordt gewerkt aan een alternatief 
plan. Daarbij is het van groot belang 
dat de Rotterdamsebaan door de 
automobilist ontdekt en gebruikt gaat 
worden. Sowieso komen er vrijliggen‐
de fietspaden op de Geestbrugweg, 
wat een enorme verbetering zal zijn; 
er fietsen o.a. veel scholieren langs 
deze route.

Ook op de Van Rijnweg werkt de 
gemeente aan maatregelen voor het 
bevorderen van de fietsveiligheid. Het 
STOMP‐principe is 2 jaar geleden aan‐
genomen in de gemeenteraad, maar 

Dit is mijn eerste stukje voor de Fietsbel. 
Voor het vorige nummer heeft Erwin 
Ruitenberg, mijn voorganger als 
voorzitter van de onderafdeling 
Rijswijk, een terugblik geschreven op 
ruim 30 jaar fietsbeleid in Rijswijk. We 
hebben in december 2022 tijdens een 
raadsvergadering aan alle raadsleden 
en aan de nieuwe burgemeester een 
exemplaar van dat nummer uitgereikt.

Tegelijkertijd met het neerleggen door 
Erwin van het voorzitterschap is Ingrid 
Sijlbing na jaren als secretaris gestopt. 
Gelukkig heeft Ria Hartveld dit van 
haar overgenomen. Ook is begin dit 
jaar Johan van Popta als bestuurslid 
gestopt in verband met zijn verhuizing 
naar Zwolle. Maar we hebben een 
enthousiast jong bestuurslid erbij: 
Quan van der Knokke. Hij is onze steun 
en toeverlaat op digitaal gebied.

Rijswijk is helaas nog steeds een 
autostad. Wij proberen er natuurlijk 
alles aan te doen om Rijswijk voor 
fietsers veiliger en fietsvriendelijker 
te maken.

We hebben in 2022 een analyse 
gemaakt van de locaties waar een 
aantal ongevallen met kwetsbare 
verkeersdeelnemers waren voorge‐
komen. De locaties bleken vooral te 
liggen op de doorgaande fietsroutes. 
Deze analyse hebben we gedeeld met 
gemeenteambtenaren tijdens ons 
halfjaarlijks overleg.

Op de nieuwjaarsreceptie van de 
gemeente hebben we verschillende 
politieke partijen aangesproken op 
hun fietsbeleid. Daaruit volgde een 

In plaats van de smalle fietsstroken komen er vrijliggende fietspaden
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WOORD VAN DE NIEUWE VOORZITTER
regioregio

Het is nu een onveilige weg 
met ook vrachtverkeer

Helaas moeten er wel bomen weg
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Is een Fietsersbond nog steeds nodig? 
En ook in Wassenaar? Wij denken van 
wel. Vooral omdat de verkeersinten‐
siteit in de loop der jaren drastisch 
is veranderd. Ook het rijgedrag van 
sommige automobilisten, sneller en 
sneller, draagt bij aan verkeersonvei‐
ligheid. Jammer genoeg laten de 
ongevallencijfers zien dat er nog 
genoeg te “winnen” valt.

Een andere bron van onveiligheid is de 
bezorging door pakketdiensten. Hoe 
meer pakketjes zij bezorgen, hoe meer 
geld die bezorgers verdienen. Het is 
dus in hun ogen toegestaan om op 
het fietspad of half op het fietspad en 
voetpad te parkeren. Met het gevolg 
dat de fietsers weer op de rijbaan 
worden gedwongen, met alle gevaren 
van dien. 

Naast de gevaren voor fietsers in het 
verkeer zijn er nog punten waar de 
Fietsersbond  in Wassenaar aandacht 
voor vraagt.

• Zoals de openbare ruimte die niet 
altijd ten gunste van fietsers is 
ingericht. Ook zijn er mooie par‐
keergarages genoeg, maar voor een 
fatsoenlijke fietsparkeerplek moet je 
goed zoeken.

• Andere punten zijn de verkeerslich‐
ten die veelal afgesteld staan op 
autoverkeer, waardoor fietsers on‐
nodig lang moeten wachten. 

• Auto’s rijden op brede wegen 
voorzien van glad asfalt, fietsers 
moeten het doen met een te smal en 
vaak oneven tegelpad. Om een paar 
voorbeelden te noemen: het fietspad 
langs de Van Zuylen van Nijevelt‐
straat en de Prinsenweg nabij het 
zwembad en het Rijnlands Lyceum.

• Een (landelijk) probleem is ook de 
drukte op het fietspad. In de loop der 
jaren is het daar drukker geworden, 
met allerlei soorten gebruikers. Meer 
en meer mensen stappen op de fiets, 
zowel recreatief als voor woon‐werk 
verkeer. En niet alle fietsers kunnen 
de gevaren, snelheid en rijgedrag van 
medeweggebruikers goed inschat‐
ten. Helaas zijn ook in Wassenaar de 
meeste fietspaden niet berekend 
op en veilig voor de aantallen en 
verschillende gebruikers.

Is het alleen maar kommer en kwel in 
Wassenaar? Zeker niet, de waarschu‐
wingslampen bij de Hogeboomsebrug, 
de fietsparkeervlonders en het her 
en der opknappen van fietspaden zijn 
punten waar de Fietsersbond blij van 
wordt.

De Fietsersbond wil zo snel mogelijk 
een kennismakingsgesprek gaan 
voeren met de nieuwe wethouder 
voor verkeer, Dhr. Koetsier. Wij vinden 
dat we nu in actie moeten komen om 
het fietsverkeer veiliger te maken in 
Wassenaar. Wassenaar heeft niet echt 
de ‘luxe’ om daar lang mee te wach‐
ten. Voor kinderen, scholieren, foren‐
zen en recreanten, voor iedereen. 
Wij als Fietsersbond staan dan ook 
achter de snelle invoer van 30 km/uur 
in Wassenaar die de vorige coalitie 
had onderschreven. Daarnaast 
hebben wij een wensenlijst met 
punten die we graag willen 
voorleggen.

Op Koningsdag is de Fietsersbond 
in gesprek gegaan met inwoners 
over de mooiste plekken om te 
fietsen in Wassenaar, maar ook over 
onveilige situaties en punten waar het 
beter geregeld kan worden voor de 
fietser. 

Arno van Dijk
Bestuurslid Fietsersbond Wassenaar

W
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regioregio
Op 3 juni is het Wereldfietsdag en dat 
willen we vieren. Daarom organiseren 
we op deze zaterdagochtend een 
Fietsfestival in ons mooie dorp van 
10:00 – 12:00 uur in het Deijlerhuis aan 
de Hofcampweg 3. Toegang is gratis 
voor belangstellenden.
Met dit festival voor jong, oud en alles 
daartussen zetten we de fiets centraal. 
Het is ook hard nodig. Wassenaar 
is op veel plekken niet fietsveilig en 
veel mensen pakken de auto om een 
pondje kaas te halen of naar de sport‐
club te gaan. Wat wind in de rug kan 
de fietser dus goed gebruiken!
Voor kinderen is er een fietsparcours 
en zij kunnen geschminkt worden 
in fietsthema. Vanuit verschillende 
standjes bieden we mensen de moge‐

FIETSFESTIVAL IN WASSENAAR 
OP WERELDFIETSDAG

geserveerd uit een ijsfiets hopen we 
er een vrolijke ochtend van te maken 
en we sluiten deze rond 12 uur af met 
de bekendmaking van het beste idee 
voor fietsstimulering in Wassenaar. 
Voor de jury proberen wij de kersverse 
wethouder verkeer Wim Koetsier te 
strikken, op 3 juni ziet u of ons dat 
gelukt is.

Beste Fietsersbondleden van de 
Haagse regio; we verwelkomen 
u graag op 3 juni in Wassenaar, 
de koffie staat klaar.

Marcel Kleizen
Bestuurslid Fietsersbond Wassenaar

lijkheid om mee te denken over het 
veiliger maken van fietsen in Was‐
senaar, organiseren we een quiz over 
fietsstimulering en gaan we op zoek 
naar het allermooiste fietsplekje van 
Wassenaar. Er is een e‐bikeinstructeur 
aanwezig die mensen van handige tips 
kan voorzien en zij kunnen een proef‐
rondje draaien op een elektrische fiets, 
beschikbaar gesteld door een lokale 
fietsenhandelaar. Daarnaast is er een 
snelcursus kleine fietsreparaties van 
30 min van een ervaren fietsreparateur 
en ‐docent. Fietsmaatjes Wassenaar is 
aanwezig met hun schitterende duo‐
fietsen voor een proefrondje op zoek 
naar meer fietsvrijwilligers.
Met vrolijke muziek, koffie, thee en 
koeken en natuurlijk biologische ijsjes 

FIETSERSBOND AFDELING WASSENAAR? 

Arno en Ada voor 
de Koningsdagkraam
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Het toch enigszins bochtige en glooi‐
ende fietspad langs de Meerpolderdijk 
van de hiervoor genoemde provinciale 
weg naar het Buytenpark (horizontale 
rode lijn tot begin Buytenpark) is in op‐
dracht van de Gemeente Zoetermeer 
ook voorzien van dergelijke door de 
zon oplaadbare ledlampjes om de ca. 
12 meter. Helaas was dat aanvankelijk 
geen succes. Ze waren te eenvoudig te 
verwijderen. Inmiddels zijn ze allemaal 
vervangen door nieuwe en betere 
ledlampjes in het midden van het 
fietspad. Deze functioneren goed.

Vervolgens daal je vanaf de Meerpol‐
derdijk het Buytenpark in (verticale 
rode lijn bij begin Buytenpark naar 
Amerikaweg, Polderpad). Dit kronke‐
lige onverlichte fietspad gaat dwars 
door het Buytenpark. Ik heb diverse 
verzoeken ingediend om hier iets te 
doen met belijning. In 2022 is die 
belijning uiteindelijk gerealiseerd. 
Aan beide zijden van het fietspad 
is een doorgetrokken witte streep 
aangebracht. Oplaadbare ledlampjes 
werken hier niet vanwege de vele 
schaduw van de bomen. Ik ben tevre‐
den met deze oplossing. Wel vraag ik 
mij af, was een onderbroken streep in 
het midden van het fietspad niet net 
zo effectief en wellicht voordeliger 
geweest. Een aandachtspunt blijft wel 
het schoonhouden van het fietspad, 
want als er veel bladafval ligt, dan zie 
je de belijning helaas niet of nauwe‐
lijks. Gelukkig wordt het tot op heden 
goed schoongehouden.

N.b. Zoetermeer heeft enkele jaren 
geleden ook in het buitengebied een 
proef gedaan met glow‐in‐the‐dark‐
belijning. Dit zijn witte strepen op het 

A�������������� ��� ������� �� ��� 
������ ���� ��� ������������
Ik fietste regelmatig in de vroege 
ochtend en de avond door het 
voorgenoemde buitengebied. Vooral 
op bewolkte en zeker met regen‐
achtige avonden, was dat vaak een 
uitdaging. Want wat zie je in de aange‐
legde parken, de fietspaden kronkelen 
door die parken heen. Dat is leuk over‐
dag, maar beslist niet in het donker. 
Ik ben dan ook meer dan eens van het 
fietspad afgeraakt, ondanks de 
werkende voorlamp. Gelukkig 
zonder kleerscheuren.

A���������� ��������� ���������� �� 
��� ������������
In het buitengebied heeft men voor 
de nachtrust van de aanwezig die‐
ren liever geen straatverlichting. 
Daarnaast zijn ook de nodige kosten 
gemoeid met aanleg en onderhoud. 
Dus moet er gekeken worden naar 

ZICHTBAARHEID OP HET FIETSPAD 
IN HET BUITENGEBIED VAN ZOETERMEER

regioregioregioregio

andere oplossingen. De veiligheid van 
de fietser in het donker wordt onder‐
steund door goede straatverlichting 
en belijning. In Zoetermeer is men 
daarmee aan de slag gegaan.

In en nabij het Buytenpark in Zoeter‐
meer zijn op de volgende drie plaatsen 
alternatieven voor verlichting aan‐
gebracht die bijdragen aan het veilig 
fietsen in het buitengebied:

Het provinciale fietspad langs de 
Middelweg (N206) tussen Zoetermeer 
en Stompwijk (de gele weg rechts‐
boven op de afbeelding Overzicht 
Buytenpark) is in het midden om de
ca. 30 meter voorzien van ledlampjes 
op zonne‐energie. Het midden van het 
fietspad is hierdoor in het donker goed 
zichtbaar. Deze ledlampjes zitten er al 
sinds 2015 en functioneren nog steeds 
goed.

ZO
ET

ER
M

EE
R

Met het buitengebied van Zoetermeer wordt hier gedoeld op het Buytenpark en het onverlichte fietspad langs de Meerpolderdijk 
van de Zwaardslootseweg naar het Buytenpark. Dit is een populaire fietsroute van de wijk De Leyens naar sportvoorzieningen, o.a. 
een tennisvereniging en SnowWorld. Tevens is het een doorgaande fietsroute richting de wijk Meerzicht, maar ook naar Voorburg, 
Den Haag (Leidschenveen en Ypenburg), Nootdorp en Delft.

Overzicht Buytenpark met een deel van de wijk Buytenwegh.

1.

Belijning buytenpark donker 

?

2.

3.
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Het schetsontwerp 
� etsviaduct Prins Bernhardlaan                   

regioregio

Beste fietsers,

De Fietsersbond behartigt de belangen van maar liefst 
13,5 miljoen fietsers in Nederland met landelijk ruim 
32.000 leden en een kleine 2000 vrijwilligers welke 
gezamenlijk 168 lokale afdelingen vertegenwoordigen 
en werken aan betere fietsvoorzieningen.

Het is een vrijwilligersorganisatie met een lande‐
lijk bureau in Utrecht waar veelal beroepskrachten 
werkzaam zijn en de lokale afdelingen daar waar nodig 
ondersteunen.

Zelf heeft de afdeling Zoetermeer zo’n 200 leden 
waarvan 5 actief. De leeftijd van de actieve vrijwilligers 
dreigt langzaam maar zeker een rol te gaan spelen. We 
zijn mede daardoor alvast aan het werven geslagen en 
zijn op zoek naar nieuwe vrijwilligers aan wie wij onze 
opgebouwde kennis, ervaring en contacten graag 
zouden overdragen.

Te bieden hebben wij ruim en gevarieerd vrijwilligers‐
werk om aantrekkelijk en relevant te zijn en aan te 
sluiten op wat fietsers belangrijk vinden. Wat concre‐
ter: vrijwilligers die een bijdrage kunnen leveren aan 
onze activiteiten als bijvoorbeeld eenmalige klussen, 
handig kunnen omgaan met sociale en nieuwe media, 
evenementen organiseren, knelpunten bespreken en 

OPROEP VRIJWILLIGER WORDEN
Oproep aan de leden in en rondom 
de gemeente Zoetermeer

fietspad die het zonlicht wat overdag 
wordt opgevangen in de donkere 
avond‐ en nachturen weer moet 
afgeven. Uiteindelijk heeft de 
Gemeente Zoetermeer hier niet 
voor gekozen.

De oplaadbare ledlampjes zie je niet 
alleen nabij het Buytenpark in 
Zoetermeer, maar ook op andere 
plaatsen in de regio, zoals het buiten‐
gebied tussen Nootdorp en Delft en 
ook in het Bentwoud. Daar zitten de 
ledlampjes niet in het midden maar 
aan beide zijkanten van het fietspad. 
Met deze ledlampjes wordt de fietsvei‐
ligheid in het buitengebied bevorderd.

Een belangrijke verbetering in de fiets‐
veiligheid in de openbare ruimte kan 
verder worden gerealiseerd als randen 
van vluchtheuveltjes en trottoirranden 
die nabij stoplichten en in bochten van 
fietspaden liggen, voorzien worden 
van een witte, gele dan wel een 
reflecterende belijning. Vooral in het 
donker en bij slecht weer zijn deze 
objecten gevaarlijke obstakels.

Piet Goeyenbier
Fietsersbond afdeling Zoetermeer

standpunten mee bepalen, helpen met een nieuws‐
brief, coördineren, fietsen met ouderen die niet meer 
zelfstandig kunnen fietsen, belangenbehartiging voor 
bijv. de eigen wijk, reageren op plannen van de 
gemeente, het geven van advies (gevraagd en 
ongevraagd) aan ambtenaren en wethouders, etc.

Voel je iets voor één of meerdere van bovenstaande 
activiteiten en zie je voor jezelf mogelijkheden?

Laat het ons weten onder 0636501379 (Theo Hebing) 
of stuur naar zoetermeer@fietsersbond.nl een 
e-mailbericht.

We hopen dat je het leuk zult vinden iets actiefs te 
doen voor de fietsers in onze omgeving met alvast 
een van harte welkom.

Tenslotte is dit ook een uitgelezen mogelijkheid om 
je netwerk verder uit te breiden met mensen met 
dezelfde interesses of juist met mensen welke je 
anders nooit zou ontmoeten.

In hoopvolle afwachting en met fietsvriendelijke groet,
Afdeling Zoetermeer
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Voor het oplossen van problemen op 
het gebied van de bereikbaarheid, de 
verkeersveiligheid en de leefbaarheid 
in de dorpskern van Stompwijk is het 
verbeterplan Bereikbaar Stompwijk 
opgesteld. Dit plan heeft ook voor 
fietsers belangrijke voordelen. 

Het plan bestaat uit 3 onderdelen. 
Hiervan zijn er twee al gerealiseerd:
1.  reconstructie Stompwijkseweg 
 (in 2018);
2. aanleg Veenpoldersweg (2022) en
3.  herinrichting Dr. Van Noortstraat 
 (in ontwikkeling). 

1. R������������ S�������������
 De Stompwijkseweg is de verbin‐ 
 ding tussen De Tol en de dorpskern  
 van Stompwijk. Via deze weg is ook  
 de toeristische bezienswaardigheid  
 De Drie Molens te bereiken. Het is  
 een 60km/uur‐weg, 5.70m breed  
 met fietssuggestiestroken.

Fietspaden en ‐stroken zijn hier niet 
mogelijk in verband met het smalle 
profiel en parkeren op de rijbaan.

In verband met de slechte onder‐
houdssituatie is de weg in 2018 op‐
nieuw bestraat en is de kade hersteld. 

De weggedeelten bij woningen zijn 
ingericht als 30km/uur‐straat.

2. V�������������
 De Veenpoldersweg is omleidings‐ 
 route voor de dorpskern. Zie kaartje.  
 In juni 2022 is de weg opengesteld  
 voor het verkeer.

Het doorgaande autoverkeer is ‐ op 
vrachtverkeer vanaf de Stompwijkse‐
weg na ‐ nu nog niet verplicht om van 
de omleidingsroute gebruik te maken. 
Dat wacht nog op een proef met het 
instellen van een systeem 
van eenrichtingsverkeer dit jaar. 
Zie kaartje.

3. H������������ 
 D�. V�� N����������
  Als laatste onderdeel van het   

project Bereikbaar Stompwijk zal  
de Dr. Van Noortstraat opnieuw 

worden ingericht. Het accent ligt 
hierbij op het verbeteren van de 
verkeersveiligheid en de woon‐ en 
verblijfskwaliteit. De straat krijgt 
een inrichting als 30km/uur‐straat.

Er komt deels eenrichtingsverkeer 
voor bestemmingsverkeer. Het door‐
gaande autoverkeer moet dan de

omleidingsroute via de Veenpolder‐
weg volgen. Dat betekent een forse 
afname van het autoverkeer door de 
woonkern van Stompwijk. Fietsers en 
voetgangers krijgen dan meer ruimte. 
De werkzaamheden starten naar 
verwachting aan het einde van dit jaar. 
In samenhang met de herinrichting zal 
de dijk waar de weg op ligt worden 
verhoogd en versterkt.

Dick Breedeveld

BEREIKBAAR STOMPWIJK
regioregioregioregio
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Donderdag 30 maart 2023 is het 
Uitvoeringsprogramma verkeers‐
veiligheid 2023‐2026 door de Haagse 
gemeenteraad vastgesteld. We zijn 
als Fietsersbond in z’n algemeenheid 
blij met de plannen. Het is met zorg 
opgesteld en bevat veel goede 
maatregelen: aanpak van de 
zogenoemde blackspots, het veiliger 
maken van schoolomgevingen en 
het afwaarderen van enkele 50 km/
uur‐ straten naar 30 km/uur. Doel is nul 
verkeersslachtoffers in 2030.

Verlaging maximumsnelheid naar 30 
km/uur ook in de rest van de stad

Het is goed dat in het Uitvoeringspro‐
gramma werk gemaakt blijft worden 
van de omzetting van 50 km/uur‐we‐
gen naar 30 km/uur, zeker waar fiets‐
voorzieningen ontbreken. Maar gezien 
de beperkte financiële mogelijkheden 
en de koppeling aan onderhouds‐ en/
of rioleringswerkzaamheden is sterk 
de vraag hoeveel er over drie jaar 
bereikt is. Ook na deze programma‐
periode resteert een lange lijst met 
verkeersonveilige wegen. Een te lange 
lijst. Ik heb het college en de ge‐
meenteraad in mijn inspraakmoment 
opgeroepen om, in aanvulling op de 
ambities uit het Uitvoeringsprogram‐
ma, snel werk te maken van 30 km/uur 
als stadsbrede maximumsnelheid (met 
uitzondering van verkeersaders zoals 
de Centrumring). In o.a. Brussel is hier 
al voor gekozen en dit heeft gere‐
sulteerd in een sterke daling van het 
aantal verkeersslachtoffers in 1 jaar! 
Meer straten afwaarderen naar 30 km/
uur, met kleine aanpassingen, brengt 
ons sneller dichter bij ons doel.

De raad heeft een motie aangenomen 
met het verzoek uit te zoeken hoe we‐
gen eerder kunnen worden afgewaar‐
deerd. En goede maar kleine stap in de 
juiste richting.

D� ���� �� ��� ��������, ���� 
�������������� ��������  
Het gaat bij het afwaarderen van 
straten naar 30 km/u eigenlijk niet of 
de herindeling van de straat wel 
volgens de regels verloopt (wat wij 
wel willen), maar over de snelheid van 
de auto’s. Het is massa van de auto 
en de snelheid wat het grote gevaar 
oplevert voor de fietser. Auto’s en 
zeker de elektrische auto’s nemen de 
afgelopen jaren sterk in gewicht toe. 
Dit maakt het probleem steeds erger. 
Het moet de komende jaren in onze 

buurt‐ en wijk‐straten snel veiliger
worden. De Fietsersbond in de Haagse 
regio bereidt zich voor op actie.
Wilt u actief worden als lid in uw wijk? 
Meld u aan op onze site.     

T�� ����
De eerste fase van de vrijwillige fiets‐
omleiding voor de Grote Marktstraat 
over de Gedempte Burgwal en Gracht 
is onlangs geopend. In de Gedempte 
Burgwal en Gracht is het parkeren 
opgeheven. Maar er is nog steeds 
veel autoverkeer. Er zijn venstertijden 
voor het vrachtverkeer, er zijn gehan‐
dicapten parkeerplaatsen en in uit 
rit van de Bijenkort parkeerplaats en 
prive‐garages. Wij hebben twijfel of dit 
wel een veilige alternatieve fietsroute 
is. Het vergt veel handhaving van de 
gemeente. Wij monitoren de komende 
weken de situatie intensief.                                      

regioregio

Jos de Jong 
Voorzitter 

Meer informatie over de impact van de keuze voor 30 km/u in Brussel:
•https://stad30.brussels/voordelen
•https://mobilite‐mobiliteit‐brussels.prezly.com/een‐jaar‐stad‐30
Meer informatie over de stap naar 30 km/u is te vinden op
https://www.fietsersbond.nl/ons‐werk/30‐is‐nieuwe‐50/

Gemeente Den Haag DSO Mobiliteit,  november 2020

denhaag.nl/�etsen

Den Haag Fietst! 

Een uitwerking van de �etsstrategie Ruim baan voor de Fiets, Den Haag 2040

Uitvoeringsprogramma ����-���5

Ruim baan voor de �ets

Fietsersbond Haagse regio 
josdejong75@gmail.com



Het bestuur zal op de Algemene 
Ledenvergadering voorstellen Hessel 
de Jong in het bestuur op te nemen. 
Voor de leden hier alvast een 
introductie.

Hessel de Jong is geboren in 1956 
en opgegroeid in de omgeving van 
Utrecht. Met zijn eerste echte
tweewielerfiets heeft hij op negen‐
jarige leeftijd al een ervaring gehad 
die hem hardhandig het belang van 
veilig kunnen fietsen heeft bijge‐
bracht: bij het verlaten van de oprit 
van het huis waar hij woonde, is hij 
aangereden door een auto. De 
gevolgen leken mee te vallen: alleen 
een beschadigde knie. Helaas is die 
knieblessure destijds niet goed 
onderkend en daarom niet goed 
behandeld. Hij heeft er tot op de dag 
van vandaag last van. De automobilist 
had voorrang en Hessel keek niet goed 
uit bij het verlaten van de tuin. Eigen 
schuld dus en Hessel heeft nooit het 
gevoel gehad dat hij de automobilist 
de schuld kon geven. Ook de situatie 
ter plekke kon hij niet echt de schuld 
geven (een rustige straat in een klein 
en veilig dorp vlakbij Utrecht, waar 
kinderen op straat speelden en regel‐
matig aan het “stoepranden” waren 
met een voetbal en auto’s stapvoets 
reden), maar… Hessel weet heel goed 
hoe belangrijk veilig kunnen fietsen in 
fietsland Nederland is.

Hessel is vorig jaar september 
getrouwd met Roseline Kishna en 
heet sindsdien Hessel de Jong‐Kishna. 
Hessel is vader van 3 zoons en 
Roseline heeft 1 zoon. De zoons 
wonen alle vier zelfstandig. Hessel’s 
grote passie is watersport; hij heeft 
een kajuitzeiljachtje dat op een trailer 
past en waarmee hij deze zomer naar 
Spanje gaat rijden om daar te zeilen.

Hessel heeft zijn opleiding genoten 
aan Nyenrode, Michigan State 
University en de Universiteit van 
Leuven. Zijn eerste serieuze baan 
was een marketingfunctie voor 
Holland International (inmiddels TUI) 
in Rijswijk. Die baan heeft de basis 
gelegd voor de rest van zijn carrière in 
marketing en marktonderzoek. Naast 
zijn werk is hij een aantal jaren actief 
geweest in lokale politiek, als fractie‐
lid, fractievoorzitter en zelfs een keer 
als lijsttrekker tijdens gemeenteraads‐

verkiezingen van een kleine gemeente. 
Daar heeft hij van binnenuit gezien hoe 
de politieke raderen draaien en hoe 
complex politieke besluitvorming is. 

Hij is al meer dan 25 jaar actief lid van 
Rotary. Rotary is een internationale 
organisatie die zich vanuit lokale clubs 
over de hele wereld belangeloos 
inzet voor mensen die extra steun 
nodig hebben. Daarnaast houden 
Rotaryclubs bijeenkomsten met vaak 
boeiende interne en externe spre‐
kers. Hessel kon bij verhuizing steeds 
overgaan naar een club in zijn nieuwe 
woonomgeving en leerde daardoor 
meteen mensen kennen. Hij voelt zich
bij Rotary als een vis in het water en 
heeft de ontvangst bij verhuizingen 
steeds ervaren als een warm bad.
Hessel woont met zijn echtgenote in 
Voorburg aan de gezellige, autovrije 
Herenstraat. Hij fietst graag en laat 
voor ritjes in Voorburg, Leidschendam 

en Den Haag de auto meestal staan. 
Fietsen is ontspannend, goed voor de 
gezondheid en goed voor het milieu. 
Hij fietst regelmatig voor inkopen, 
voor sport bij een fitnesscentrum 
midden in Den Haag en voor bezoe‐
ken van zijn Rotaryclub die wekelijks 
ontmoetingen heeft in Scheveningen. 
Hij kent dat deel van de fietsomgeving 
hier dus goed.

Hij is inmiddels gestopt met werken. 
Hij wil echter niet achter de geraniums 
gaan zitten. Toen hij een oproep zag 
voor een bestuurslidmaatschap van 
de Haagse afdeling van de Fietsers‐
bond, leek hem dat een leuke nieuwe
uitdaging. Hij wil graag een actieve 
bijdrage leveren aan het nog beter, 
leuker, mooier en veiliger maken van 
ons bijzondere fietsland Nederland en 
Den Haag en omgeving.

Willem Ruitenberg

FIETSBEL Voorjaar 2023 10

Mary staat rechts  

NIEUW BESTUURSLID

Hessel in sfeer

stadstad



Op 26 januari 2023 besprak de commis‐
sie Leefomgeving voor de eerste keer 
het Uitvoeringsprogramma verkeers‐
veiligheid 2023‐2026. Onze voorzitter 
Jos de Jong sprak volgens de commis‐
sievoorzitter met passie in. Niet gek 
natuurlijk: verkeersveiligheid is Den 
Haag in hoge mate fietsveiligheid. En 
daar gaat het niet heel goed mee.

De ambitie van de gemeente Den Haag 
is met het voorgestelde beleid het 
aantal verkeersslachtoffers te redu‐
ceren tot 0. De verkeersveiligheid in 
Den Haag is de afgelopen jaren echter 
niet verbeterd. We verwachten niet 
dat de maatregelen uit dit uitvoerings‐
programma stevig genoeg zijn om ons 
dichter bij het doel te brengen.

T���� 1: V������ �������������� ���� 
�������� �� �����������
Het document is opgedeeld in thema’s 
waarvan de eerste veilige infrastruc‐
tuur is. Binnen dit thema vallen veilige 
schoolomgevingen, blackspots, alge‐
mene verkeersveiligheidsmaatregelen 
en veilig oversteken. Concreet te 
behalen resultaten worden genoemd. 
Gelet op het hoge aantal verkeers‐
slachtoffers vinden we de inzet echter 
nog mager. Gegeven de jaarlijks ter 
beschikking staande budgetten en ook 
uitvoeringscapaciteit is het de vraag 
of zelfs deze magere doelstellingen 
realistisch zijn. Meerdere blackspots 
uit het vorige uitvoeringsprogramma 
zijn nog niet aangepakt.

We zijn wel blij om te zien dat STOMP 
(volgorde van prioriteit: Stappen, 
Trappen, Openbaar vervoer, Mobiliteit 
als dienst, en ten slotte de Privéauto) 
wordt omarmd als leidende principe. 
We vragen ons echter af of de omar‐
ming wordt beseft buiten de gemeen‐
telijke afdelingen die rechtstreeks 
betrokken zijn bij het opstellen van het 
Uitvoeringsprogramma verkeersveilig‐
heid en het Uitvoeringsprogramma 
fiets.

T���� 2: V������ ���������
Het is goed dat werk gemaakt blijft 
worden van de afwaardering van 50 

km/uur‐wegen naar 30 km/uur. Ook 
hier loopt echter nog werk door vanuit 
de vorige programmaperiode. Gezien 
de beperkte financiële mogelijkheden 
en de koppeling aan onderhoud en/of 
rioleringswerkzaamheden is sterk de 
vraag of er over drie jaar de voorne‐
mens bereikt zijn. En zelfs dan resteert 
na deze periode een lange lijst met 
“grijze wegen”.

De Fietsersbond is voorstander van 
een andere aanpak: kies veel sneller 
voor de invoering van 30 km/uur 
binnen de Ring Den Haag, zoals we die 
zien in Brussel (reeds gerealiseerd) en 
Amsterdam (werk in uitvoering). Door 
echt te kiezen voor 30 km/uur als 
maximumsnelheid kunnen wezenlijke 

stappen worden gezet richting 
een daling van het aantal verkeers‐
slachtoffers. Het inrichten van 30 km/
uur‐straten, in overleg met betrokken 
belanghebbenden, hoeft niet te 
wachten. Het grootste deel van de 
weggebruikers zal ook zonder een 
herinrichting en zonder handhaving 
langzamer rijden. In Brussel is deze 
stap al gezet en de eerste resultaten 
zijn imposant:

https://stad30.brussels/voordelen
https://mobilite-mobiliteit-brussels.
prezly.com/een-jaar-stad-30
Meer informatie over de stap naar 
30 km/u is te vinden op:
https://www.fietsersbond.nl/
ons-werk/30-is-nieuwe-50/

Thema 5: Veilige voertuigen
Eerder heeft het Haagse college be‐
sloten snorfietsen niet naar de rijbaan 
te sturen. Iedereen die in de spitsuren 
gebruikmaakt van de fietspaden kan 
ervaren hoe groot het verschil in snel‐
heden is. Omdat snorfietsers steeds 
inhalen kan een ouder niet naast een 
kind fietsen. Veilige fietsroutes, zeker 
voor bejaarde en jeugdige fietsers, zijn 
van cruciaal belang. Dit is, samen met 
de verlaging van de maximumsnelheid 
voor auto’s, een van de meest effec‐
tieve maatregelen die de gemeente 
kan nemen om te zorgen voor een ver‐
keersveiliger stad. We roepen de wet‐
houder en de gemeenteraad dan ook 
op om, nu de helmplicht is ingevoerd 
voor snorfietsers, op het eerdere be‐
sluit terug te komen en snorfieters op 
de rijbaan te laten rijden.

stad
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Conclusie
De Fietsersbond ziet in het 
Uitvoeringsprogramma in z’n 
algemeen goede plannen. 
Ook zijn wij positief over de 
continuïteit in de uitvoering: 
het programma bouwt voort 
op de aanpak in de afgelopen 
jaren. Maar het aantal 
verkeersslachtoffers daalt niet. 
We verwachten dat aan het 
eind van deze programma‐
periode de doelstelling van nul 
verkeersdoden in 2030 niet 
dichterbij zal zijn gekomen.
Drastischere maatregelen zijn 
daarom noodzakelijk. Met meer 
lef werk maken van Den Haag 30 
en snorfietsers op de rijbaan 
worden wezenlijke stappen gezet.

De Redactie
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‘Het is hier soms net een racebaan’

Op vrijdag 24 maart 2023 vond een 
schouw naar de kwaliteit van 
fietsinfrastructuur in de Binckhorst 
plaats. De uitnodiging kwam van 
I’M BINCK, een organisatie van 
bevlogen bewoners, ondernemers, 
idealisten en organisaties uit de 
Binckhorst. “De situatie hier is op 
sommige locaties uiterst gevaarlijk”, 
werd onheilspellend gewaarschuwd. 
En zo begaven vrijwilligers van I’M 
BINCK, leden van de Fietsersbond en 
andere geïnteresseerden zich 
fietsend de wijk in.

Het is zeker niet de meest sfeervolle 
wijk van Den Haag, de Binckhorst, een 
gebied dat in de tweede helft van de 
twintigste eeuw is uitgegroeid tot 
een gemengd bedrijventerrein, waar 
overblijfselen van de gemeentelijke 
gasfabriek, betoncentrales en de nog 
actieve kleinschalige autogerelateerde 
bedrijven manifestaties van zijn. Sinds 
de jaren negentig zijn er in toenemen‐
de mate kantoorgebouwen aan het 
gebied toegevoegd en sinds 
2009 is een transformatie in gang 
gezet waarbij het gebied ook steeds 
meer woonfuncties krijgt. Met het 
John Dewey College ‐ vertrekpunt 
van de route van de schouw ‐ is er 
zelfs een middelbare school in 
ontwikkeling.

De overheersende industriële en kan‐
toorfuncties hebben ervoor gezorgd 
dat de infrastructuur hoofdzakelijk is 
ingericht voor gemotoriseerd verkeer. 
Hoewel op de verkeersaders ‐ de 

Supernovaweg en de Binckhorstlaan ‐ 
vrijliggende fietspaden zijn aangelegd, 
moet je elders op de Binckhorst 
tussen de auto’s en vrachtwagens 
fietsen. Tijdens de spits ontstaan op 
verschillende plekken files en als de 
verkeersdruk afneemt wordt er soms 
te hard gereden. Als fietser voel je 
je soms verloren. De wachttijden 
voor fietsers op de drukke 
kruispunten zijn lang. 

Ronduit gevaarlijk voor fietsers zijn 
de Zonweg en de Maanweg. Op deze 
brede 50 km/uur‐wegen zijn er niet 
eens fietsstroken. Uit haakse 

parkeerhavens kunnen onverwachts 
voertuigen achteruit rijden. Auto’s 
die illegaal langs de rijbaan geparkeerd 
staan maken het voor fietsers er niet 
comfortabeler op. “Als er geen files 
zijn, is het net een racebaan”, merkt 
één van de deelnemers treffend op. 
Het zijn schoolvoorbeelden van 
weginrichtingen zoals het in het 
kader van fietsveiligheid níét moet. 
Gelukkig heeft de gemeente wel 
plannen om naast de Maanweg een 
vrijliggend tweerichtingsfietspad aan 
te leggen. Ook zijn er plannen in ont‐
wikkeling om de fietsveiligheid op de 
Zonweg te verbeteren.

Met de komst van meer kantoren 
en woningen in het gebied is het
ook noodzakelijk de stallingsvoor‐
zieningen te verbeteren. Tijdens de 
schouw werden op veel plaatsen 
gebrekkige voorzieningen 
aangetroffen waar fietsen door 
capaciteitsgebrek naast de weg lagen.

Sommige problemen in het gebied 
zijn wel van tijdelijke aard omdat zij 
gerelateerd zijn aan de herstructure‐
ringswerkzaamheden. Omleidings‐
routes voor fietsers ontbreken of zijn 
slecht doordacht. “Als je een weg 
afzet, moet je niet zorgen dat fietsers 
eindigen tussen de auto’s en niet 
meer weten waar ze heen moeten”, 
zo stelt een deelnemer. Hier zou op 
korte termijn verbetering en 
verduidelijking kunnen worden 
aangebracht. De tijdelijke bushalte 
op de Supernovaweg ter hoogte 
van de Zonweg veroorzaakt files 
waar overstekende fietsers last van 
hebben, maar de bushalte kan 
verderop in de straat worden gelegd.

“In de loop van de spits staat 
het autoverkeer toch 

overal vast en kun je als 
fietser wel oversteken.”

Andere problemen zijn niet tijdelijk. 
In sommige gevallen zijn er wel voor 
de hand liggende oplossingen. Waar 
de Junostraat aansluit op de Binck‐
horstlaan is de oversteek gevaarlijk 
omdat geparkeerde vrachtauto’s het 
zicht belemmeren. Dat kan eenvoudig 
worden verbeterd door een aantal 
parkeerplaatsen op te heffen. Bij de 
fietsoversteek boven de tunnelingang 

SCHOUW VAN DE BINCKHORST OP 
FIETSVOORZIENINGEN EN FIETSVEILIGHEID

Illegaal geparkeerde auto’s langs 
“racebaan” Maanweg

Chaotische stalling bij woningbouw aan 
de Zonweg, te weinig � etsnietjes gezien 

stadstad
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dan kun je als fietser er gemakkelijk 
omheen slalommen.” Daar herkennen 
alle aanwezigen zich in. De Fietsers‐
bond spreekt echter de hoop uit dat 
de gemeente meer fundamenteel 
wil ingrijpen om het fietsen in de 
Binckhorst aantrekkelijker te maken.

Met dank aan Anke Willems
(Fietsersbond Haagse regio) en 
Lobke Zandstra (I’M BINCK) voor het 
plannen van de route en aan Harrie 
Ozinga voor de gastvrijheid op John 
Dewey College en voor de versnape‐
ringen bij de voor‐ en nabespreking.

Arthur Marquard

de Capellalaan aan te leggen.
Er zijn echter ook problemen van 
structurele aard. Om het fietsen in 
de Binckhorst echt aantrekkelijker te 
maken zal er ook veel moeten worden 
gedaan aan de ruimtelijke kwaliteit 
van de wijk en het verminderen van 
het autoverkeer. “Al heeft de drukte 
ook voordelen”, stelt één van de deel‐
nemers. “In de spits komt het autover‐
keer vanzelf tot stilstand en 

van Rotterdamsebaan, wordt het zicht 
tussen auto’s en fietsers belemmerd
door de betonnen afrastering van 
de snelwegtunnel. Hier zou kunnen 
worden gekozen voor een opener 
constructie. Fietsers uit de nieuw aan‐
gelegde Capellalaan moeten drie keer 
oversteken als ze links willen afslaan 
naar de Binckhorstlaan. Dat kan het 
beste worden opgelost door vrijlig
gende fietspaden aan beide zijden van 

Mensen, dieren en dingen ‐ we 
begrijpen elkaar niet meer. En we 
praten niet met elkaar. En planten, 
daar praat je ook niet meer mee. 
Meestal sta ik naast planten in mijn 
rek, maar er zit een muurtje tussen en 
ze zeggen me niets. Ik sta buiten, voor 
het huis. Mijn berijder houdt vol, dat 
hij zich opoffert door me niet in het 
fietsenhok te zetten, maar dat klopt 
niet. Hij offert niet zichzelf op, maar 
mij. Ik bedoel: híj hoeft niet buiten te 
staan en híj is niet degene die ervan 
gaat roesten. Niet dat het fietsen‐
hok me comfortabel lijkt. De fietsen 
staan er hutje mutje, stuur in stuur. 
En die fietsen ken ik niet, of hooguit 
oppervlakkig. Het hokje is klein, de 
fietsen zijn groot. Sommige hebben 
kratten voorop of kinderzitjes. Ik zou 
er alleen maar bij kunnen als ik met 
bruut geweld naar binnen zou worden 
gereden. 

Liever niet. Niet zozeer vanwege de 
krassen als wel vanwege de gefor‐
ceerde intimiteit met mij onbekende 
fietsen ‐ waaronder herenfietsen. Als 

damesrijwiel houdt je het contact 
met de heren liefst in eigen hand. 
Misschien ben ik dan ouderwets, en 
mogelijk speelt de leeftijd een rol. 

Mijn berijder kent mijn leeftijd niet. 
Hij weet niet beter dan dat ik in de 
jaren ‘80 ergens in de Achterhoek op 
de kop moet zijn getikt door zijn ou‐
ders. Een prijs, een winkel, het is hem 
onbekend. In die tijd moet ik nog een 
knappe fiets geweest zijn, keurig in de 
zwarte lak. Ik zou gaan dienen voor 
gasten op de vakantieboerderij. Het 
voorste tandwiel, bij mijn trappers, 
droeg toen nog het trotse 
Gazelle‐logo. 

Oh! De dag dat dat tandwiel versle‐
ten was heugt mij nog goed, al is 
ook dat al weer een ruim decennium 
geleden. Een zakelijke fietsenmaker 
amputeerde mijn tandwiel en zette 
er een al even zakelijk vormgegeven 
prothese voor in de plaats. Last heb 
ik er niet van, maar langzamerhand 
verdwijnt je identiteit door dat soort 
ingrepen. Misschien nauwkeuriger: 
mijn identiteit verandert. Mijn berijder 
gebruikt me, herstelt me, past me aan, 
en telkens verdwijnt een deel van mijn 
oorspronkelijke trots. Daar komt iets 
anders voor in de plaats, dat merk ik 
aan den lijve. Iets van het zelfbewust‐
zijn van de vergane, maar in de verte 
nog speurbare glorie van het vroegere 
rijwiel houd ik van binnen overeind, 
maar uiteindelijk bepaalt het zijn het 
bewustzijn. Kan een rijwiel echt een 
fiets worden?

Yde van der Burgh

RIJWIEL EN FIETS

Onduidelijke omleidingsroute voor � etsers richting Maanweg

Gebrekkig zicht op een kruising 
boven de Rotterdamsebaan
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Op 4 april 2023 vond het eerste 
Fietscafé plaats, georganiseerd door 
het ministerie van Infrastructuur en 
Waterstaat (IenW). Het ministerie 
organiseert deze bijeenkomsten 
onder de noemer “Praten over 
fietsen”, om kennis en inspiratie op 
te doen en ideeën van mensen te 
horen over de vraag: wat zorgt ervoor 
dat mensen nog vaker gaan fietsen? 
Er wordt een viertal Fietscafés 
georganiseerd door het hele land. 
Op 4 april togen Ton Hagenbeuk en 
Arthur Marquard van de Fietsersbond 
Haagse regio naar restaurant Parkoers 
in het Haagse Zuiderpark voor de 
eerste Fietscafé‐bijeenkomst om 
input te leveren en verslag te doen.

De avond staat onder de enthousiaste 
leiding van Jan Bart Wilschut (Door 
de Wind Advies bv) en Petrouschka 
Werther (Directeur Duurzame Mobili‐
teit, ministerie van IenW). Het aantal 
belangstellenden is groot – er zouden 
vijftig deelnemers worden toegela‐
ten, maar het lijken er nog iets meer 
te zijn geworden. Aanvankelijk werd 
aangekondigd dat ook staatssecretaris 
Vivianne Heijnen aanwezig zal zijn, 
maar het is de dag waarop het grote 
treinongeluk bij Voorschoten heeft 
plaatsgevonden. Begrijpelijk dat zij 
even andere dingen aan haar hoofd 

heeft. Uit een videoboodschap die 
getoond wordt, blijkt wel dat zij hart 
voor de fiets heeft. Zij staat stil bij de 
voordelen die leden van de Fietsers‐
bond bekend in de oren zullen klinken: 
fietsen is gezond, milieuvriendelijk en 
snel. Dus waarom stappen we nog 
steeds in de auto naar bijvoorbeeld 
het werk als dit makkelijk per fiets kan?

V�������
Met interactieve presentatiesoftware 
(Mentimeter) worden enkele basale 
doch discussiebevorderende vragen 
gesteld als: “wat is per week uw 
belangrijkste vervoermiddel?” en 
“hoe bent u hier gekomen?”. 

De antwoordcategorie “fiets” is op 
beide vragen de overweldigende win‐
naar. Het publiek is duidelijk buitenge‐
woon fietsgezind; een enkele ver‐
stokte automobilist valt uit de toon. 
“Vrijheid” luidt de meest genoemde 
term die desgevraagd het meest met 
fietsen wordt geassocieerd. Wilschut 
loopt geanimeerd en gewapend met 
microfoon tussen het publiek door om 
deelnemers om een nadere toelichting 
te vragen. “De fiets is mijn primaire 
vervoermiddel”, zo stelt een deelne‐
mer, daarna droogjes: “…en trouwens 
ook mijn secundaire.” De spreker 
krijgt de lachers op zijn hand, de 
stemming begint erin te komen.

stadstad
PRATEN OVER FIETSEN

Doel van het ministerie van IenW:
“Meer mensen op de fiets. Met dat doel organiseert het ministerie van 
Infrastructuur en Waterstaat dit voorjaar vier Fietscafés. Er zijn in 
Nederland meer fietsen dan inwoners. Fietsen heeft veel voordelen. Het 
biedt vrijheid, is gezond en goed voor het klimaat en de schone lucht. 
Wat zijn jouw ideeën om fietsen makkelijker te maken?  We horen ze heel 
graag.”

AGENDA Fietscafés
  4 april  Den Haag 11 mei  Enschede
18 april  Joure   16 mei  Meerssen

Via www.pratenoverfietsen.nl konden deelnemers zich aanmelden.
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D���������������
Alle deelnemers hebben plaatsgeno‐
men aan tafels volgens een willekeu‐
rige en vrijwillige tafelschikking, die 
bovendien nog tweemaal die avond 
wordt herschikt. Zo ontstaan telkens 
nieuwe discussiegroepen. 
De groep aanwezigen is divers: 
professionals van gemeentelijke of 
regionale overheden en van het 
ministerie, onderzoekers, docen‐
ten van scholen, medewerkers van 
culturele instellingen ‐ maar ook veel 
studenten, fietsliefhebbers en oprecht 
geïnteresseerden uit de buurt. 
Thema’s die worden bediscussieerd 
gaan over belemmeringen die fietsers 
ervaren, punten die goed gaan en juist 
als positief worden beoordeeld en 
over het aantrekkelijker maken van 
fietsen; maar impliciet ligt overal de 
vraag aan ten grondslag: hoe zouden 
we mensen kunnen verleiden om de 
auto vaker te laten staan en meer 
gebruik te maken van de fiets. 

Er worden veel voorstellen aangedra‐
gen die het fietsen aantrekkelijker 
kunnen maken. Daarbij is de steek‐
proef waarschijnlijk wel enigszins 
verstoord: het merendeel van de 
deelnemers is immers al fiets‐fan, 
blijkt ook veelvuldig gebruik te maken 
van openbaar vervoer en hoeft dus 
niet meer te worden verleid om de 
auto te laten staan. Was het niet beter 
geweest de vraag te stellen aan een 
groep overtuigde automobilisten?

R��������
Veel oplossingen die worden genoemd 
zijn wellicht bij gemeente, provincies 
en de Fietsersbond dan ook wel 
bekend: verbreed fietspaden, zorg 
voor voldoende stallingsmogelijkhe‐
den (niet alleen in de het centrum, 
maar ook in de woonwijken), maak 
meer straten en gebieden autoluw en 
stel verkeerslichten gunstiger af voor 
fietsers. Sommige voorstellen zijn 
echter erg origineel en ronduit 

C���������   
Gedurende de avond is cartoonist Bas 
Köhler aanwezig. Beelden zeggen vaak 
meer dan woorden. In een indrukwek‐
kend aantal grappige cartoons vat hij 
de avond samen als slotakkoord. Het 
tovert een lach op de gezichten van de 
deelnemers die overwegend aangeven 
de bijeenkomst als leerzaam, positief 
en inspirerend te hebben ervaren. 
Cartoons kunnen worden bekeken op 
https://www.studiobaskohler.nl/. 
Petrouschka Werther dankt de aanwe‐
zigen voor alle input: “Ik ben overwel‐
digd door de enorme belangstelling. 
Van alle aanmeldingen heeft boven‐
dien niemand verstek laten gaan. Ik zal 
de staatssecretaris vertellen dat het 
inspirerend was.”

Arthur Marquard

De Fietsersbond 
complimenteert het 

ministerie van IenW met 
de inspanning om meer 
mensen aan het fietsen 

te krijgen en is erkentelijk 
voor het organiseren van 

de Fietscafés.

hilarisch. Als je dan toch lang moet 
wachten bij verkeerslichten zou het 
handig zijn als er “lage relinkjes” 
worden gemaakt waar je makkelijk je 
voeten op kunt zetten (dit voorstel 
wordt vervolgens een leitmotiv 
gedurende een deel van de avond). 
Regenpakken moeten hipper worden 
zodat ook pubers ze gaan dragen. En 
er zouden meer repair‐cafés moeten 
komen en fietsreparatieplaatsen in 
scholen ‐ want een kapotte fiets 
nodigt niet uit tot meer fietsen. 
O ja: en regen en wind zouden 
moeten verdwijnen. Helaas geeft 
het ministerie aan op dat laatste 
weinig invloed te hebben.

J������� �� ������ ������ 
Over een paar aspecten ontstaat 
gedurende de avond een zekere 
consensus. Met fietsen moet je jong 
beginnen; jong geleerd is immers oud 
gedaan. Jongeren moeten gesti‐
muleerd worden om naar school te 
fietsen en hun fietsveiligheid moet 
worden vergroot. Fietsgebruik kan bo‐
vendien door scholen verder worden 
gestimuleerd, kinderen uit armere 
gezinnen zonder fietstraditie zouden 
gesubsidieerd over een fiets moeten 
kunnen beschikken en zouden boven‐
dien gratis fietslessen moeten krijgen. 
Bij de terugblik op de avond blijkt het 
idee “groene golven voor fietsers” het 
meest te worden genoemd. Er is veel 
draagvlak voor het gunstig afstellen 
van verkeersregelinstallaties voor fiet‐
sers en automobilisten kunnen best 
wat vaker of langer wachten, zeker als 
de weersomstandigheden slecht zijn.
En tot slot blijkt er ook een breedge‐
dragen wens om het fietsparkeren in 
alle delen van de stad te verbeteren. 
Eén deelneemster geeft zelfs aan over 
twee fietsen te beschikken: een goede 
fiets voor plaatsen waar goede stal‐
lingsmogelijkheden zijn en een oude 
roestige stadsfiets voor plaatsen waar 
het fietsparkeren slecht geregeld is.

Over Parkoers

Parkoers is een restaurant en zaalverhuurcentrum in het Haagse 
Zuiderpark. Parkoers heeft daarbij een maatschappelijke en een 
duurzaamheidsdoelstelling. Het restaurant biedt bijvoorbeeld 
leerwerkplekken aan jongeren die op de bredere arbeidsmarkt 
minder gemakkelijk een baan vinden.
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De Haagse Fietsersbond kreeg een 
uitnodiging voor een lezing door 
Prof. dr. Marco te Brömmelstroet
getiteld Op weg met de fietsprofessor. 
De spreker is planoloog en hoogleraar 
Toekomsten van stedelijke mobiliteit 
aan de Universiteit van Amsterdam 
en tevens bestuursvoorzitter van de 
Urban Cycling Institute. De lezing 
werd georganiseerd door het 
Nationaal Archief in het kader van zijn 
tentoonstelling “Op de kaart”. Op 
deze tijdelijke tentoonstelling worden 
kaarten getoond, onder andere van 
de befaamde Bleau die rond 1648 
aktief was, het duingebied rond 1850, 
zeekaarten en kaarten van vroegere 
koloniën.

De lezing had als strekking dat anders 
over de openbare ruimte moet wor‐
den gedacht. Hierbij moet één van de 
ijkpunten zijn dat het onaanvaardbaar 
is dat kinderen in het verkeer sterven. 
Bij planning zou dat als belangrijk 
uitgangspunt moeten gelden.

De spreker neemt ons mee naar het 
verleden, waar de openbare ruimte 
verschillende functies combineerde. 
Ontmoetingsplaats, plaats voor straat‐
handel, speelplaats voor kinderen en 
om van A naar B te komen. Het één 
ging al dan niet harmonieus samen 
met het andere. De openbare ruimte 
was van iedereen een beetje. Met de 
komst van de auto, maar vooral door 
de toename ervan vanaf 1920, begon 
de auto de openbare ruimte te domi‐
neren. Volgens de spreker was het de 
auto‐industrie die op een gewiekste 
manier haar belangen algemeen aan‐
vaard wist te krijgen, waarbij andere 
belangen veronachtzaamd werden 

en geen plaats kregen in de planning. 
Inmiddels is autogebruik zo algemeen 
geworden dat het als een recht wordt 
gezien, ook al gaat het ten koste 
van andere belangen, zoals andere 
veekersdeelnemers en het milieu. 
Het is ingeslepen om vanuit de 
automobilist te plannen.

Met de planning is iets bijzonders aan 
de hand. Deze werd ter hand geno‐
men door waterbouwkundigen, daar 
hadden we er in Nederland veel van. 
Je ziet het nog terug in studierichtin‐
gen “Weg‐en waterbouw” en in het 
huidige ministerie van Infrastructuur 
en Waterstaat. Als je met water bezig 
bent is je prioriteit doorstroming en 

geleiden, denk aan gemalen en 
pijpleidingen. Wegen zijn in deze 
benadering primair voor de doelma‐
tige doorstroming van A naar B. Over‐
gebleven ruimte kan worden gebruikt 
voor parkeren; al andere functies van 
een straat lijken weg te vallen.

Vooral doelmatigheid van de inrichting 
trekt spreker in twijfel. Hij noemt als 
voorbeeld het oerbos, dat veel weer‐
baarder is tegen natuurlijke invloeden 
en zelfs meer houtopbrengst heeft 
dan een productiebos. Ook wordt veel 
ondergeschikt gemaakt aan bekorting 
van de reistijd, terwijl in de praktijk 
blijkt dat de gemiddelde reistijd 
nauwelijks is teruggebracht. Zijn 
pleidooi is om reistijd niet als ongemak 
te zien dat zo kort mogelijk moet zijn 
doch als deel van de normale gang van 
zaken, iets wat zijn functie heeft, iets 
waar je zelfs van zou kunnen genieten. 
Overigens, in 1965 ging ik met de trein 
van Den Haag naar Amersfoort (naar 

mijn grootvader) en volgens mij is de 
trein nu tien minuten sneller op een 
uur, ondanks alle innovatie en moeite.

De spreker heeft een gelaagde bena‐
dering van de materie. “Taal is geen 
spiegel van de werkelijkheid”, zegt hij. 
In onze gesprekken over problemen, 
zijn we gebonden aan wat gezien 
wordt als normaal. De spreker meent 
dat we moeten proberen los te komen 
van het vaste stramien. Je zou kunnen 
zeggen, kijk naar de werkelijkheid met 
het uitgangspunt dat er geen verkeers‐
doden mogen vallen. Hoe richt je dan 
het verkeer en de openbare ruimte in?

Interessant vond ik de opmerking dat 
de mens in het verkeer door verkeers‐
planologen als egoïst wordt gezien die 
geen contact wil hebben met ande‐
ren. Kruisingen worden daarom zo 
gemaakt dat het conflictvrije ruimtes 
worden. De omgang met elkaar wordt 
door machines geregeld.

Tijdens de lezing vond ik sommige 
voorstellen van de professor wel ver 
af staan van wat haalbaar is. Na afloop 
sprak ik hem en vroeg daarnaar. Hij 
antwoordde dat zijn perspectief de 
stad over honderd jaar is. In dat per‐
spectief zijn zijn opvattingen aantrek‐
kelijk.

Al met al, we moeten proberen anders 
te kijken naar de verkeersproblema‐
tiek en indeling van de openbare 
ruimte, meer gericht op veiligheid voor 
niet‐automobilisten en terugdringen 
van de overheersende rol van de auto. 
De spreker gaf een voorbeeld van een 
school bij hem in de buurt waar een 
kiss‐’n’‐ride‐voorziening heringericht is 
als ontmoetingsplaats en speelplaats 
voor kinderen.

Willem Ruitenberg

ANDER PERSPECTIEF

Aandachtig publiek

vlnr Arthur Marquard, Thomas Hood, 
Marco te Brömmelstroet, Willem Ruitenberg

stadstad
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B������� ��� F������ A���
J���� S�����������
Misschien heb je ze weleens zien
rijden, de riksja’s van Fietsen Alle 
Jaren Scheveningen: een soort 
bakfiets met een rode kap, waarin 
een of twee passagiers door een 
vrijwilliger worden rondgereden. 
(Indische mensen zeggen dat het 
eigenlijk een ‘becak’ is, want bij een 
riksja zitten de passagiers achter de 
bestuurder. Maar bij Fietsen Alle 
Jaren noemen we het voor het 
gemak een riksja.)

In Scheveningen is Fietsen Alle 
Jaren een initiatief van Welzijn 
Scheveningen. We hebben twee 
elektrisch ondersteunde riksja’s. 
Achttien enthousiaste vrijwilligers 
(“piloten”) maken regelmatig een 
ritje met mensen die zelf niet meer 
kunnen fietsen.

E�� ������ ��� ��������
Nederland is een fietsland. Hele 
generaties zijn met de fiets 
opgegroeid. Van fietsstoeltje via 
driewieler en kinderfietsje naar de 
fiets als vervoermiddel van A naar B. 
Nuttig of recreatief: je kunt gaan 
wanneer, waarheen en zo snel 
(of langzaam) als je maar wilt. Twee 
van onze vaste passagiers hebben ooit 
duizenden kilometers op de fiets door 
Europa afgelegd. Fietsen geeft een 
gevoel van vrijheid.

E� ����� ��� ���� ������ ����� �� 
��� ��� �� ���� ��� �� ��� ������ 
����� �� �����.
Voor steeds meer ouderen is fietsen 
verleden tijd. Het verkeer is te druk 

en ze gaan lichamelijk dusdanig 
achteruit dat het niet langer 
mogelijk is. Met een rollator of een 
rolstoel kom je niet verder dan de 
buurtsuper of het parkje om de
hoek. Daardoor verliezen ze 
niet alleen het plezier dat fietsen 
geeft, maar ook dat gevoel van 
vrijheid. Hun wereld wordt kleiner, 
contacten verschralen en ze komen 
langzaam aan de zijlijn te staan.

C������ ������� A��
In Denemarken, ook een fietsland, 
woont Ole Kassow. Hij had met 
pijn in z’n hart gezien hoe het leven 
van zijn vader door lichamelijke 
achteruitgang tot stilstand was 
gekomen. Dat inspireerde hem tot 
het zoeken naar een oplossing, 
een manier waarop hij ouderen als 
zijn vader weer op de fiets 
kon krijgen.

Hij huurde een riksja en bood gratis 
ritjes aan ouderen in een tehuis. Die 
mensen bloeiden helemaal op. Ze 
kwamen op plekken waar ze lang niet 
waren geweest, deelden herinnerin‐
gen die spontaan naar boven kwamen 
en hadden bij thuiskomst iets nieuws 
om te vertellen en op terug te kijken.

De belangstelling was groot en in 
2012 richtte Ole Kassow de non‐profit 
organisatie ‘Cycling without Age’ op 
(www.cyclingwithoutage.org). Doel: 
verschillende generaties bij elkaar 
brengen, ouderen weer betrekken 
bij het maatschappelijk verkeer door 
samen iets te ondernemen op de fiets 
en hen een kans bieden hun verhalen 
te delen. Verhalen die uniek zijn en 

verloren gaan als er niemand is die ze 
kan horen.

H�� ���� ��� ���������� ������, �� 
D��������� �� ��� ����������.
Sinds de eerste rit in 2012 zijn er we‐
reldwijd 2700 initiatieven opgericht, 
verspreid over 52 landen. Van Alaska 
tot Argentinië en van Zuid‐Afrika tot 
Japan zetten 35.000 piloten zich in om 
ritjes te maken met ouderen. Er zijn 
zelfs zogenaamde Long Rides georga‐
niseerd, waaronder een meerdaagse 
tocht van ruim 400 km, van Dene‐
marken naar Noorwegen. Hiervan is 
een prachtige film gemaakt, The Grey 
Escape https://vimeo.com/158540620

De Fietsersbond introduceerde het 
project in Nederland en sinds 2021 zijn 
we een zelfstandige stichting (www.
fietsenallejaren.nl) waarbij bijna 20 
landelijke initiatieven zijn aangesloten. 
Op 3 juni a.s. organiseren we in de bos‐
rijke omgeving van De Vuursche een 
Long Ride met tientallen riksja’s.

F������ A��� J���� S�����������
In Scheveningen maken sommige 
piloten wekelijks een rit, anderen twee 
keer per maand. We rijden voor zeven 
woonzorgcentra, dagbesteding en 
voor een groeiende groep thuiswo‐
nenden. Iedereen uit Scheveningen
en omgeving die niet meer zelf kan 
fietsen, mag mee en kan voor de ge‐
zelligheid iemand meenemen die mis‐
schien nog wel kan fietsen. Vaak zijn 
dat (klein)kinderen, een buur, vriend 
of vriendin, maar er gaat ook weleens 
een hondje mee op schoot.
De passagiers mogen kiezen waar ze 
heen willen. Soms is dat hun oude 
huis of school, of de toeristische route 
door de stad. Vaak ook de boulevard 
en de haven, de duinen of een mooi 
park. En altijd is er tijd voor een kopje 
koffie of een ijsje onderweg.

PILOOT OP DE RIKSJA: 
HET LEUKSTE VRIJWILLIGERSWERK DAT ER IS!
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dagen gauw vol zal zijn. Brommers en 
scooters mogen de stalling overigens 
niet in; deze krijgen buiten langs de 
weg parkeervakken.

FIETSPADEN IN KIJKDUIN

wel, in de middenberm van de 
Ockenburghstraat (de weg omhoog 
die naar Kijkduin leidt). Voor een 
tijdelijk alternatief kan het ermee 
door. Tijdelijk, want het zal nog 
verder veranderen. Waaraan nu 
vóór Hotel Atlantic gewerkt wordt, 
is de nieuwe toegang tot de onder‐
grondse autoparkeergarage, én rechts 
daarvan de toegang tot de nieuwe, 
ook ondergrondse, fietsenstalling. 
Op de tekening ziet dat er goed uit, 
al zal ook voor deze stalling, met 
ongeveer 450 plaatsen, waarschijnlijk 
gelden dat deze op de echt drukke 

stadstad

Daarom zijn we hard op zoek naar 
nieuwe enthousiaste vrijwilligers 
die, na een gedegen training, ons 
team als piloot willen komen 
versterken.

Vorig jaar hebben we 289 ritten 
gemaakt en 533 passagiers een leuke 
ochtend of middag bezorgd.
De vraag naar ritten groeit en 
overstijgt onze capaciteit.

Houd je niet alleen van fietsen 
maar vind je het ook leuk om 
mensen mee te nemen voor wie 
dat niet meer vanzelfsprekend 
is en ben je minimaal 2 × 3 uur 
per maand beschikbaar, neem 
dan contact op met het 

Vrijwilligerspunt Scheveningen, 
tel. 070‐4162020 of stuur een 
e‐mail naar info@vrijwilligers‐
puntscheveningen.nl. 

Wil je meer weten, 
bel dan met Ankie Vingerling, 
tel. 06‐21921323.

Ankie Vingerling

Wie weleens in Kijkduin komt, kan het 
niet zijn ontgaan dat er een en ander 
verandert ‐ en dat de fietsenstalling 
van Biesieklette zijn plek schuin voor 
Hotel Atlantic kwijt is. Niet alleen 
krijgt de fietsenstalling een nieuwe 
definitieve plek, de gemeente is ook, 
samen met andere instanties, bezig 
met plannen voor het gebied ten 
zuiden van Kijkduin en ook voor de 
fietspaden daar.

�� ���������������. 
Aanvankelijk was er geen fatsoenlijk 
tijdelijk alternatief. Dat is er nu 

Ingang ziet er indrukwekkend uit.
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��� �������� ���� ��� D���������.
Dat zal voor beide richtingen aan de 
zeezijde komen te lopen, dus aan de 
kant van de winkels. Er zijn dan geen 
kruisingen met auto’s meer, want de 
toegang tot de parkeergarage gaat 
onder het fietspad door. Ook voor 
de parkeerruimte van Atlantic 
moeten de auto’s deze toegang
gebruiken.

In de toekomst (maar: planning 
onbekend!) zal het fietspad dan 
ook áchter de bus‐opstelruimte 
langs lopen, rechtdoor naar het 
‘Zandmotorpad’, het nieuwe pad 
aan de zeezijde dat een paar jaar 
geleden bij de verbreding van de 
duinen is aangelegd. De rare slinger 
(vanaf het Deltaplein naar beneden, 
dan rechtsomkeert en weer naar 
boven) wordt dan verleden tijd
(A op kaartje).

Je kunt momenteel langs drie 
parallelle paden richting Hoek van 
Holland fietsen: het Zandmotorpad 
(1 op kaartje), de stilzwijgend 
opengestelde weg van het 
Hoogheemraadschap Delfland 
(de ‘Delfland‐weg’, 2 op kaartje), 
en het oude fietspad dat richting 
de ingang van ‘Roompot Kijkduin’ 
(voor de ouderen: dat was Camping 
Ockenburgh) en verderop langs 
de Machiel Vrijenhoeklaan loopt
 (3 op kaartje).

Voor dit gebied is de gemeente, 
samen met onder meer Dunea, de 
gemeente Westland en het ‘Nationaal 
Park Hollandse Duinen’ plannen aan 
het maken om het enerzijds beter 
toegankelijk te maken, anderzijds de 
natuurwaarden te versterken en zo 
nodig te beschermen. Dilemma’s en 
tegenstrijdige belangen ingebouwd 

dus! Allerlei andere organisaties, 
waaronder de Fietsersbond, kunnen 
meepraten en ‐denken.

Voor die drie parallelle fietspaden is 
het plan om er één op te heffen. Dat 
lijkt mij niet zo’n probleem, als de 
andere twee maar van goede kwaliteit 
zijn. Dat betekent voor ons ook dat er 
een bruikbaar wandelpad moet zijn: 
nu moeten de wandelaars overal op 
de fietspaden lopen. Het idee lijkt te 
zijn om het Zandmotorpad en de 
Delflandweg te behouden. 

Bij de ingang van Roompot vakantie‐
park kruist de fietsroute (B op kaartje) 
een fiets‐ en wandelroute dwars op 
de kust,  die men graag de ‘Van Zee tot 
Zweth‐route’ noemt. Het idee is om 
daar een mooie, duidelijke, route 
van te maken die via Ockenburgh, 
de recreatiegebieden Madestein en
De Uithof, uiteindelijk langs de Lange 

Watering voert en uitkomt bij de 
Zweth. Mooie plannen en ideeën, 
maar het is nog niet duidelijk waar 
de prioriteiten komen te liggen en 
ook niet wat voor budget er zal zijn 
(en wanneer dat zo zal zijn). Ons lijkt 
belangrijk in elk geval de kruising bij 
de ingang van het vakantiepark beter 
vorm te geven (de rotonde vóór die 
ingang ligt in de weg), en het fietspad 
direct richting strand goed aan te 
sluiten en in te richten. Nu is het nau‐
welijks als fietspad herkenbaar, zeker 
niet vanaf het strand.

Al met al liggen er goede ideeën, maar 
wanneer het tot uitvoering kan komen 
is onduidelijk. En het zal opletten 
blijven dat tussen alle dilemma’s en 
tegenstrijdige belangen de fietser ook 
een goede plek houdt.

Frank Poppe

stadstad

Fietspad 1 en 2 komen samen

Deel van de rare slinger Luchtfoto Kijkduin 

Deel van de rare slinger

Route fiets Route auto



De gemeente zegt het één 
en doet het ander

Het tramnetwerk van de Haagse 
regio wordt langzamerhand 
geschikt gemaakt voor lagevloer‐
trams. De tracés van tramlijnen 3 en 
4 zijn in 2002 aangepast. Aan het 
tracé van tramlijn 17 wordt nu 
gewerkt in o.a. het Statenkwartier. 
Als laatste gaan de tracés van 
tramlijnen 6 en 12 over een paar 
jaar op de schop. Op vele wegen 
die deel uitmaken van deze tracés 
moeten de sporen anders worden 
gelegd en moet het riool worden 
vervangen, wat een zeldzame 
kans biedt om de desbetreffende 
wegen ook verkeersveiliger en 
aantrekkelijker in te richten.

Veiligheidsrichtlijnen
Landelijk wordt veel onderzoek 
gedaan naar de veiligste en meest 
fietsvriendelijke manieren om 
wegen in te richten. De bevindingen 
worden door kennisplatform 
CROW samengevat in publicaties.
De Fietsersbond dringt er altijd 
met klem op aan om de richtlijnen 
van CROW toe te passen wanneer 
wegen worden heringericht.

Gebiedsontsluitingswegen
De meeste wegen waar trams 
over rijden zijn zogenaamde 
gebiedsontsluitingswegen met 
maximumsnelheid 50 km/uur 
(in jargon: “GOW50”). Voor de 
verkeersveiligheid moeten wegen 
met zo’n hoge maximumsnelheid 
vrijliggende fietspaden hebben. 
Als dat niet kan, dan moet de 
maximumsnelheid worden 
verlaagd tot 30 km/uur en moet 
de weg worden ingericht als 
zogenaamde gebiedsontsluitings‐
weg 30 km/uur (“GOW30”) of 
erftoegangsweg 30 km/uur 
(“ETW30”). CROW heeft hiervoor 
een handig afwegingsschema 
gemaakt, naar aanleiding van een 
motie van de Tweede Kamer uit 
2020 die oproept om 30 km/uur 
de normale maximumsnelheid 
te maken.

Zo worden conform de richtlijnen op 
het tracé van tramlijn 17 vrijliggende 
fietspaden aangelegd in de GOW50‐
straten Torenstraat, Vondelstraat, 

Stadhouderslaan en Statenlaan en 
wordt de maximumsnelheid in de 
Zoutmanstraat verlaagd naar 30. 
In de GOW50‐straten is er namelijk 
ruimte voor het inpassen van 
vrijliggende fietspaden. Meestal 
met behoud van straatparkeren, 
ook al wordt parkeren op gebieds‐
ontsluitingswegen uit veiligheids‐
overwegingen afgeraden.

T��������� 6 �� 12
Grote delen van de tracés van 
tramlijnen 6 en 12 zijn minder breed. 
Er is in het wegprofiel geen ruimte 
om vrijliggende fietspaden in te 
passen. Een inrichting als GOW50 
is daarmee uitgesloten. De snelheid 
moet omlaag naar 30 km/uur en 

de weg moet worden ingericht als 
GOW30 met fietsstroken. Om 
fietsstroken van voldoende breedte 
in te passen op wegen zoals de 
Beeklaan en de Steijnlaan moet het 
autoparkeren aan beide zijden worden 
opgeheven. Op andere wegen is het 
voldoende om parkeren aan één 
zijde op te heffen. Nogmaals: parkeren 
van auto’s op gebiedsontsluitings‐
wegen wordt in de richtlijnen sowieso 
afgeraden. In de omliggende 
woonwijken liggen er duizenden 
parkeerplaatsen.

Tot onze verbazing zien we echter in 
de schetsontwerpen die de gemeente 
heeft gepresenteerd, dat de gemeente 
de richtlijnen niet toepast. Op beide 

stadstad
HERINRICHTING TRACÉS 
TRAMLIJNEN 6 EN 12
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stadstad
tracés wordt een maximumsnelheid 
van 50 km/uur gehandhaafd terwijl er 
geen vrijliggende fietspaden worden 
aangelegd. Op sommige wegen ko‐
men er wel fietsstroken ‐ wat volgens 
de richtlijnen niet mag op GOW50 ‐ en 
deze fietsstroken vallen ook nog eens 
effectief te smal uit. Ze worden name‐
lijk naast autoparkeerstroken aange‐
legd zonder te worden voorzien van 
een 50 cm brede schrikstrook tussen 
fietsstrook en parkeerstrook.
Voor tramlijn 6 gaat het om de Om en 
Bij (waar autoparkeren trouwens wél 
grotendeels opgeheven wordt, omdat 
het niet past naast de bredere trams; 
maar fietsers blijven er tussen de rails 
fietsen), Hobbemastraat (zie foto), 
Delftselaan, Paul Krugerlaan 
en Steijnlaan.

er onvoldoende geld of ruimte is om 
alle modaliteiten te accommoderen. 
Het tegen een laag tarief de auto in 
de openbare ruimte mogen stallen 
is een privilege waar autobezitters 
aan hechten, maar is een ruimtevraag 
dat volgens het STOMP‐principe de 
allerlaagste prioriteit moet krijgen. 
Op de tracés van tramlijnen 6 en 12 
wordt STOMP echter niet toegepast. 
De gemeente zegt het één en doet 
het ander.

Voor de gemeente Den Haag is het 
STOMP‐principe wel nieuw. Decennia 
lang voerde de gemeente beleid om 
de parkeercapaciteit uit te breiden ‐ 
door in hele wijken trottoirs drastisch 
te versmallen, soms tot minder dan 
één meter breed, door bomen te 
kappen en groene middenbermen 
te asfalteren ‐ en de gewonnen ruimte 
goedkoop aan te bieden aan 
autoeigenaren voor het stallen van 
hun glimmende dozen. Het autobezit 
niet langer faciliteren maar beperken ‐ 
dat is voor de gemeente Den Haag 
een transitie. En de gemeente maakt 
daar inmiddels ook werk van. De 
coalitiepartijen hebben afgesproken 
om vergunningparkeren uit te breiden 
en het aantal verleende vergunningen 
in lijn te brengen met het aantal be‐
schikbare parkeerplaatsen. Maar 
nog niet alle afdelingen van het 
gemeentelijke apparaat hebben het 
STOMP‐principe omarmd.

M�������������������
Het STOMP‐principe staat niet op 
zichzelf maar maakt deel uit van een 
visie die (een ander deel van) de 
gemeente heeft ontwikkeld over hoe 
het stedelijke mobiliteitssysteem er 
in de toekomst uitziet. We hebben als 
samenleving doelen gesteld op het 
gebied van leefbaarheid, klimaat en 

STOMP
De gemeente wil dus het gemak 
van de automobilist boven de 
veiligheid van de fietser stellen. 
Wat deze keuze opmerkelijker 
maakt, is dat de gemeente in een 
reeks beleids‐documenten (inclusief 
het Uitvoeringsprogramma 
verkeersveiligheid 2023‐2026 dat 
elders in dit nummer wordt 
besproken) het zogenoemde 
STOMP‐principe expliciet 
onderschrijft.

“STOMP” staat voor “Stappen, 
Trappen, Ov, Mobiliteit als dienst, 
Privéauto”. Het principe is dat 
voetgangers, fietsers, trams, bussen 
en deelvoertuigen prioriteit moeten 
krijgen over de privéauto wanneer 

GOW50 Hobbemastraat behoudt parkeren en fietsstroken met max 50 km/uur

Voor tram 12 gaat het om de Delftselaan, Paul Krugerlaan, Teijlerstraat en 
De Gheijnstraat, Beeklaan (zie foto), Edisonstraat, Laan van Meerdervoort, 
Goudenregenstraat, Nieboerweg en Duivelandsestraat.

GOW50 Beeklaan krijgt fietsstroken naast de geparkeerde auto’s

Zoals het er nu naar uitziet krijgt geen van deze straten fietsvoorzieningen 
die aan de CROW‐richtlijnen voldoen.

STOMP (Bron: Gemeente Den Haag)
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volksgezondheid ‐ doelen die allemaal 
worden gediend door lopen en fietsen 
te stimuleren en automobiliteit te 
beperken. Dat wil de gemeente doen 
o.a. door “ruim baan aan de fiets” te 
geven. Dat is goed beleid. Maar het 
moet nog worden vertaald naar de 
uitvoering.

H���������������
Tramtracés zijn vaak ook belangrijke 
fietsroutes. De Steijnlaan waar 
tram 6 rijdt moet volgens de 
metropoolregio deel uit gaan maken 
van een “metropolitane” fietsroute. 
Maar ook deze GOW50 krijgt in het 
schetsontwerp fietsstroken die niet 
aan de minimumeisen voldoen, 
omdat één van de twee parkeer‐
stroken wordt gehandhaafd.
De Goudenregenstraat waar tram 12 
rijdt wordt door de gemeente zelf
gerekend tot het stedelijke hoofdfiets‐
routenetwerk. Fietsers vermijden 
deze fietsonvriendelijke straat. 
Een schetsontwerp voor de 
Goudenregenstraat hebben we 
nog niet gezien maar de vraag is of 
deze straat een inrichting krijgt die 
aan de minimumeisen voldoet.

Dat is het allesbehalve zeker. In het 
verleden is zelfs voor “sterfietsroutes” 
‐ de pronkstukken van het gemeente‐
lijke fietsbeleid ‐ gekozen om parke‐
ren te laten prevaleren. Voorbeelden 
zijn de Prins Willemstraat die een 
fietsstrook kreeg met een effectieve 
breedte van minder dan één meter; 
en de Gevers Deynootweg waar het 
trottoir op sommige plekken is ver‐
smald tot minder dan 4 stoeptegels.

G��� ���� ���?
Ambtenaren beamen dat hun schets‐
ontwerpen niet aan de richtlijnen 
voldoen en komen met relativeringen. 
1. Het wordt voor de fietser wel 
beter dan voorheen. Op sommige 
wegen waar nu geen fietsvoor‐
zieningen liggen krijgt de fietser 
wel fietsstroken. 
2. Het STOMP‐principe kan wel in 
beleidsdocumenten zitten maar 
bewoners bezitten nu eenmaal veel 
auto’s, omdat de gemeente in het 
verleden te veel vergunningen heeft 
verleend. Deze auto’s moet de 
gemeente huisvesten. Dan maar op 
straat en ten koste van ruimte voor 
fietsers, voetgangers en groen. 

3. De gemeente kan geld besparen 
door de veiligheidsrichtlijnen voor 
de fiets niet toe te passen. 

Intussen stijgt het aantal fietsver‐
keersongevallen in Den Haag. In grote 
steden waar de CROW‐richtlijnen wel 
worden toegepast daalt het aantal 
fietsverkeersongevallen.

HTM
Waar de fietser de rijbaan deelt met 
de auto moet de maximumsnelheid 
dus omlaag naar 30 km/uur. Waar de 
tramsporen in de rijbaan liggen ‐ dat 
is het geval op de tracés van tramlijnen 
6 en 12 ‐ wordt de maximumsnelheid 
van de tram ook beperkt. Het verla‐
gen van de maximumsnelheid van de 
tram leidt tot een iets langere reistijd 
(denk aan één minuut langer) wat wel 
extra kosten betekent voor de HTM. 
De gemeente Amsterdam, die de 
maximumsnelheid wél verlaagt op ge‐
biedsontsluitingswegen, heeft ook te 
maken met dit probleem. Zij heeft het 
laten onderzoeken en ziet mogelijkhe‐
den om nadelige effecten te mitigeren 
door maatregelen te nemen om het 
ov beter te laten doorstromen.

B����
Als een weg zoals de Beeklaan wordt 
heringericht als GOW30 zonder 
parkeerstroken kunnen er nog bomen 
worden geplant? Jazeker. Wanneer 
de twee meter brede parkeerstrook 
verdwijnt kunnen de trottoirs worden 
verbreed. Op de verbrede trottoirs 
komen de bomen. Tussen de bomen 
in blijft veel ruimte over voor voetgan‐
gers, fietsnietjes en ander straatmeu‐
bilair, wat niet geldt voor bomen op 
een parkeerstrook.

K����� ������ ��������
De campagne “30 is het nieuwe 50” 
moet het gevolg hebben dat veel 
wegen met een maximumsnelheid 
50 km/uur afgewaardeerd worden 
naar 30 km/uur. Over welke wegen 
gaat het? Niet over de stedelijke 
hoofdwegen met vrijliggende 
fietspaden: daar blijft de maximum‐

snelheid ook in de toekomst 50 km/
uur. Niet over de wegen in woonwij‐
ken die al in een 30‐zone liggen. 
De campagne gaat juist over de 
gebiedsontsluitingswegen zoals die 
op de tracés van tramlijnen 6 en 12. 
De ambtenaren die niet begrijpen 
dat juist daar de maximumsnelheid 
omlaag moet, zijn ambtenaren die 
de discussie over “30 is het nieuwe 
50” niet goed op waarde schatten.

Bij de herinrichting van tramtracés 
worden keuzes gemaakt over de 
ligging van tramsporen die voor 
tientallen jaren beperkingen zullen 
opleggen aan de mogelijke inrichtin‐
gen van de wegen. Verkeerde keuzes 
maken het toepassen van STOMP in 
de toekomst moeilijker. 

Wij hebben in het verleden gezien 
dat er in de gemeenteraad veel 
steun is voor STOMP en de andere 
principes van de mobiliteitstransitie. 
Het zou raadzaam zijn dat de raad 
het stadsbestuur verzoekt deze 
principes toe te passen bij de 
herinrichting van tramtracés.

Thomas Hood

stadstad

Goudenregenstraat is een fietsonvriendelijke hoofdfietsroute

22FIETSBEL Voorjaar 2023



De Grote Marktstraat en fietsen, het 
blijft als een graat in de keel steken. 
Door de tien procent fietsers die zich 
niet aan de voetgangers aanpassen, 
blijft het gebeuren dat voetgangers 
zich er niet veilig voelen.

De gemeente houdt koppig vast aan 
een voetgangersgebied, toegankelijk 
voor fietsers. Maatregelen als zebra’s, 
ribbels of andere snelheidsremmende 
voorzieningen wil zij niet toepassen. 
Nu heeft de gemeente de knoop door‐
gehakt en wil van de Gedempte Gracht 
een geschikte alternatieve fietsroute 
maken. In de Gedempte Burgwal en de 
Gedempte Gracht mogen geen auto’s 
meer op straat parkeren. Ook rijden 
hier na 11.30 uur geen vrachtauto’s 
meer. De parkeerstroken zijn opgevuld 
met vlonders, plantenbakken en 
bankjes. De definitieve herinrichting 
van de Lutherse Burgwal, de Gedempte 

Burgwal en de Gedempte Gracht, 
vindt in 2025 plaats. De ervaringen 
in de komende tijd worden meege‐
nomen bij het ontwerpen van de 
definitieve herinrichting. Er zijn nog 
inspraakmogelijkheden.

Op donderdag 13 april opende 
wethouder Anne Mulder feestelijk 
de verbeterde fietsroute. Hij had een 
wat wonderlijke redenering. Eerst 
schetste hij dat de huidige situatie 
onaangenaam is voor voetgangers, 
door de aanwezigheid van fietsers. 
Daarom is voor de fietsers een 
alternatieve route gemaakt te 
gebruiken als er veel winkelend pu‐
bliek is. Hierdoor wordt het voor het 
winkelend publiek en voor de fietsers 
fijner, aldus de wethouder. De denk‐
fout zit erin dat hij denkt dat de fietser 
blij is met een omweg via 

een rustiger route. De werkelijkheid is 
echter dat de fietser de kortste route 
wil en dus een omleiding nooit fijner 
vindt. Daarbij komt mijn vermoeden 
dat uitgerekend de fietsers die thans 
voor overlast zorgen, de mensen die 
niet begrijpen dat hun gedrag voor 
anderen storend is, ook niet zullen 
begrijpen dat ze moeten omrijden. 
Zij blijven gewoon door de Grote 
Marktstraat pezen, ongeacht de 
verleidingspogingen van de gemeente. 
Wat je dus veel ziet, de brave burger 
doet wel zijn best, maar toch is er 
overlast, door de gemakzuchtigen/
kortzichtigen. Stil zitten is ook niet 
goed, dus we moeten maar zien hoe 
het loopt, in de hoop dat het gemeen‐
telijke plan goed uitpakt. Uiteindelijk is 
deze fase ook geschikt als 
leermoment.

Er is een informatiecampagne gestart 
om fietsers op deze route te wijzen. 
De gemeente heeft “verleidings

borden” geplaatst om de fietser te 
bewegen  om na 11.30 uur de rustiger 
fietsroute te gebruiken. Tot 11:30 uur 
blijft de voorkeursroute voor fietsers 
de route over de Grote Marktstraat 
want in de Gedempte Burgwal en de 
Gedempte Gracht rijden tot 11:30 uur 
vrachtauto’s om winkels en horeca te 
bevoorraden. In de Grote Marktstraat 
is het dan nog niet zo druk met 
winkelend publiek.

Willem Ruitenberg

GEMEENTE PROBEERT TE VERLEIDEN
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Opening van de alternatieve route. Wethouder Mulder met “onze” Frank Poppe in rood jack 
en de voorzitter van het buurtoverleg Het Oude Centrum, Barbara IJsselmuiden

Wandelend verleidingsbord

“Verleidingsbord” 
vlak voor de Grote Marktstraat 

Meer informatie over de verbeterde fietsroute is te vinden op 
denhaag.nl/herinrichtinggedemptegracht
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� Slecht wegdek, overhangend 

groen, glas op de weg, etc.: 
dat betekent werk aan de 
winkel voor de gemeente. 
U kunt op onderstaande 
adressen terecht met klachten 
over het beheer van de 
openbare ruimte in 
uw gemeente: 

Den Haag
Spui 70
Postbus 12 600
2500 DJ Den Haag
 14070
https://www.denhaag.nl/nl/meldingen/
melding-openbare-ruimte.htm

Leidschendam-Voorburg
Servicecentrum 
Koningin Wilhelminalaan 2
2264 BM Leidschendam
 14070
Raadhuisstraat 47a
2271 DG Voorburg
leidschendam-voorburg.nl

Rijswijk
Bogaardplein 15
2284 DP Rijswijk
 14070
rijswijk.nl

Wassenaar
Johan de Wittstraat 45
Postbus 499
2240 AL Wassenaar
 14 070
wassenaar.nl

Zoetermeer
Stadhuisplein 1
2711 EC Zoetermeer
Bezoekersingang: Markt 10
 14 079
zoetermeer.nl

Fietsersbond Haagse regio
p/a Wagenstraat 185a
2512 AW  Den Haag
denhaag@fietsersbond.nl
haagseregio.fietsersbond.nl

Stichting Duurzaam Den Haag
Guntersteinweg 377
2531 KA Den Haag
 070 ‐ 3643070
info@duurzaamdenhaag.nl
duurzaamdenhaag.nl

Fietsersbond Zoetermeer
Contactpersoon: Theo Hebing 
Salomeschouw 14 A 
2726 JT  Zoetermeer 
 06 ‐ 36501379 
zoetermeer@fietsersbond.nl 

Fietsersbond, Landelijk Bureau
Nicolaas Beetsstraat 2a
3511 HE  Utrecht
 030 ‐ 291 81 71
info@fietsersbond.nl
fietsersbond.nl
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INFORMATIE VOOR FIETSERS

De Fietsersbond zet zich al 45 jaar 
in om van Nederland een veiliger 
fietsland te maken. Word nu lid op 
fietsersbond.nl/word-lid en maak kans 
op een luxe elektrische fiets van 
Batavus. 
Verder ontvangt u als lid van de 
Fietsersbond:
• Twee keer per jaar de “Fietsbel”
• Elk kwartaal de “Vogelvrije 

Fietser”
• Korting op fietsproducten, fiets‐

kaarten en ‐gidsen

WORD LID

Fietsfestival!
Fiets-/stuntparcours 
(4-14 jaar)

Cursus klein 
fietsonderhoud 
(30 min om 10.00, 
10.45 en 11.30 u)

Instructies en tips voor 
rijden op een e-bike 

(theorie en praktijk)

Hoe kan het in Wassenaar 
fietsveiliger worden?
Draag je ideeën aan!

Vind een fietsmaatje via 
Fietsmaatjeswassenaar.nl!

Laat een fietsenmaker 
je fiets goed instellen!
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Voor jong en oud

Laat je schminken 
en haal een ijsje bij 

de ijsfiets!

info: mail wassenaar@fietsersbond.nl
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